






Η ΚΛΗΤΙΚΗ: Λειτουργίες - Χρήσεις 

Όταν φωνάζουμε κάποιον ή του απευθύνουμε το λόγο, λέμε το όνομα του στην ΚΛΗΤΙΚΗ. 

Γιώργο, μ' ακούς: Καθίστε, κύριε Παυλίδη! Παιδιά! Ησυχία! 

Συχνά τον αποκαλούμε όχι με το όνομα, αλλά με την ιδιότητα του ή και τα δύο μαζί: 

Καλημέρα, στρατηγέ! Τι έχω, γιατρέ μου; 

Πού είσαι, φίλε: Πάτερ Κωνσταντίνε! 

ΟΙ ΚΑΤΑΛΗϊΕΙΣ ΤΗΣ ΚΛΗΤΙΚΗΣ 

Αρσενικά σε -ας, -ης, -ούς, -ές: φεύγει το -ς 

Γιάννη! 

Λεωνίδα! 

Παππού! 

Αχ, μενεξέ μου! 

Αρσενικά σε -ος: συνήθως -€, μερικές φορές -ο 

• Λέξεις που δεν είναι κύρια ονόματα 

Κύριε! Δάσκαλε! 

• Κύρια ονόματα 

Αλέξανδρε και Στέφανε! 

Παπαδόπουλε! 

Θεέ μου! ( α λ λ ά : Φιλαράκο! Γέρο! ) 

αλλά : Τα κύρια ονόματα σε -ος που τονίζονται 

στην παραλήγουσα έχουν συνήθως κλητική σε -ο: 

Χρήστο! Γιώργο! Κύριε Παπασταύρο! 

(όμως: Κωνσταντίνε! Αυγουστίνε!) 

Θηλυκά σε -α, -η: όπως η ονομαστική 

Μαρία και Ελένη, προσέξτε! 

Ελάτε, δεσποινίς! (η δεσποινίς) 

Θηλυκά σε -ος: -€ 

Κυρία μηχανικέ! (η μηχανικός) 

Γιατρέ! (η γιατρός) 

Ουδέτερα: όπως η ονομαστική 

Κάτσε, παιδί μου! 

Τι λες, αφεντικό: 

Πληθυντικός: όπως η ονομαστική 

Κυρίες και κύριοι! Αγαπητοί μαθητές! αλλά : Μερικές φορές μπορεί να 

φωνάξουμε κάποιον και με την ονομαστική: 

Βασίλης! Στο γραφείο του γυμνασιάρχη! 

Παπαδόπουλος! Τι ξέρεις για την κλητική; 

Χριστός και Παναγία! 

Κλητική U 





Ο θείος είναι στην οικοδομή και μιλάει στους μάστορες 

και στο μηχανικό: 

- Μάστορα, έλα να σου πω κάτι! 

- Πού έβαλες τα σχέδια, Αλέξανδρε; 

- Αντώνη, φέρε μου γρήγορα την μπογιά! ^ ^ ^ 

- Μάστορα, αργείς! 

- Παιδιά, Βιαστείτε! ^ ρ τ 

Ί 

1. Εσύ πώς φονάζ€ΐς... 

1. το διπλανό/τη διπλανή σου; 

2. τη δασκάλα / το δάσκαλο σου; 

4. τον κύριο Πετρόπουλο; 


